

1. Record Nr.	UNINA9910563171403321
Autore	Marth Doris
Titolo	Der sogenannte "Antiquus Austriacus" und weitere auctores antiquissimi : Zur ältesten Überlieferung römerzeitlicher Inschriften im österreichischen Raum / / Doris Marth
Pubbl/distr/stampa	Wien : , : Holzhausen der Verlag, , 2016 ©2016
Descrizione fisica	1 online resource (557 pages, 8 unnumbered pages of plates) : illustrations (some colour)
Collana	Open Access e-Books Knowledge Unlatched TYCHE. Sonderband ; ; 8
Disciplina	943.6
Soggetti	Inscriptions, Latin - Austria Inscriptions - Austria Austria Antiquities, Roman Austria History Sources Austria Historiography
Lingua di pubblicazione	Tedesco
Formato	Materiale a stampa
Livello bibliografico	Monografia
Nota di bibliografia	Includes bibliographical references and indexes.
Sommario/riassunto	Alongside analysing the oldest records of Roman inscriptions of Austria, this work particularly emphasizes the antiquarian-epigraphic collecting activity which can be noted in the area of Austria as a consequence of the spreading humanistic attitude. It focuses on the question, whether Augustinus Prygl Tyfernus is actually to be identified as the so-called "Antiquus Austriacus" as has been pleaded repeatedly. The examination of a number of relevant known and hitherto extensively unknown copies shows that the "Antiquus-Austriacus-Collection" is not a homogeneous compilation by a single "auctor antiquissimus" but rather an anthology derived from different copies of varying quality, collected by Johannes Fuchsmagen. Neben den ältesten Abschriften norischer Inschriften richtet sich der Blick vor allem auf die antiquarisch-epigraphische Sammeltätigkeit, die

mit der Verbreitung humanistischen Gedankengutes auch im
osterreichischen Raum einsetzt. Besonderes Augenmerk gilt der Frage,
ob der sogenannte "Antiquus Austriacus" tatsachlich mit Augustinus
Prygl Tyfernus zu identifizieren ist, wofur bisher mehrfach pladiert
worden ist. Durch die detaillierte Untersuchung und Gegenüberstellung
bereits bekannter Sammlungen sowie bisher kaum beachteter
Handschriften zeigt sich schliesslich, dass es sich bei der "Antiquus-
Austriacus-Sammlung" nicht um eine homogene Zusammenstellung
eines einzigen "auctor antiquissimus" handelt, sondern um ein Produkt
aus unterschiedlichen Abschriften, hinter dem sich die Sammeltätigkeit
von Johannes Fuchsmagen verbirgt.
